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Duben 2024 Zdarma

Rybník Mezník mezi Zborovem a Ohrazeníčkem (foto jic)

ZE ZASEDÁNÍ RADY MĚSTYSE LEDENICE

Ze zasedání Rady městyse Ledenice
ze dne 6. 3. 2024

Rada městyse projednala:

� žádost o jednorázový pronájem veřejného
prostranství a souhlasí s pronájmem části
pozemku parc. č. 4651/1 (prostor parkoviš-
tě u Voji) v k. ú. Ledenice za účelem umís-
tění pouťových atrakcí na ledenické pouti
v roce 2024.

� žádost o vyjádření k projektové dokumenta-
ci stavby „Ledenice, VN, TS „5. května“ a
NN“ a souhlasí s vedením a rozmístěním el.
prvků dle zákresu v účelové mapě s poloho-
pisem.

� žádost o pokračování Linky bezpečí, z. s. a
souhlasí s finanční podporou na rok 2024 ve
výši 3.000 Kč.

� žádosti o přidělení uvolněných bytů č. 50/C
a 53/C v domě s pečovatelskou službou
v Ledenicích a schválila jejich pronájem od
1. 5. 2024 novým nájemcům, za předpo-
kladu, že vybraný nájemce bude schválen
Magistrátem města České Budějovice,
odborem sociálních věcí.

� žádost společnosti EG.D Montáže, s. r. o.
o umístění pilíře na pozemek městyse a ne-
souhlasí s jeho ponecháním na pozemku
parc. č. 4614/1v k. ú. Ledenice.

Rada městyse vzala na vědomí:
� žádost společnosti CETIN a. s. o projednání

nájemní smlouvy na pronájem prostor pro
základnovou stanici veřejné komunikační
sítě a nesouhlasí s ponecháním vysílače
jako rezervy (identifikační kód – CBLED).

Rada městyse projednala a schválila:
� smlouvu o zřízení věcného břemene č.

CB-014330086021/001-DVK na pozemku
parc. č. 4632/1, 88/5 v k. ú. Ledenice s fir-
mou EG.D a. s., pro stavbu „Ledenice,
K 3700/4 – úprava NN“ za cenu 12.100 Kč
bez DPH.
� smlouvu o zřízení věcného břemene č.

CB-014330086757/008-DVK na pozemku
parc. č. 4650/8 v k. ú. Ledenice s firmou
EG.D a. s., pro stavbu „Ledenice par
184/4-9 ZTV - kabel NN“ za cenu 2.000 Kč
bez DPH.
� schválila smlouvu o zřízení věcného břeme-

ne č. CB-014330079591/003-DVK na po-

zemku parc. č. 4650/8 v k. ú. Ledenice s fir-
mou EG.D a. s., pro stavbu „Ledenice Na
Vrchách přeložka NN“ za cenu 2.000 Kč
bez DPH.

� smlouvu o zřízení věcného břemene č.
CB-014330080051/001-DVK na pozemku
parc. č. 1158, 4609/3, 4609/9 v k. ú. Lede-
nice s firmou EG.D a. s., pro stavbu „Ledeni-
ce Zdržek - přeložka NN“ za cenu 13.200 Kč
bez DPH.

Rada městyse vzala na vědomí:
� žádost o závazné stanovisko ke stavebnímu

záměru „Včelín parc. č. 76/20 Zborov“.
Městys Ledenice nemůže vydávat závazné
stanovisko ke stavebnímu záměru, pouze
souhlas či nesouhlas. Městys Ledenice sou-
hlasí se stavebním záměrem za předpokla-
du, že bude v souladu s platným územním
plánem městyse Ledenice a v souladu
s platnou legislativou a dotčené orgány stát-
ní správy k tomu vydají souhlas.

Čtvrtek 11. duben od 18 h
Beseda
KRONIKÁŘ MÁ VÝROČÍ
Divadelní sál Ledenice

Neděle 14. duben od 15 h
JÍZDA ZRUČNOSTI

Sobota 20. duben od 19 h
LEDENICKÝ MEJDAN

Čtvrtek 25. duben v 17 h
I. ABSOLVENTSKÝ
KONCERT ŽÁKŮ ZUŠ
Sál ZUŠ Ledenice

Úterý 30. duben od 16 h
LEDENICKÁ  MÁJKA
Horní Jáma

Čtvrtek 2. květen v 17 h
II. ABSOLVENTSKÝ
KONCERT ŽÁKŮ ZUŠ
Sál ZUŠ Ledenice

Pátek 3. 5. od 19 h
ŠPANĚLSKÝ VEČER
Víno & tapas

ZBOROV
Středa 24. 4. v 19 h

Divadelní představení
SVATEBNÍ HOSTÉ
Zborovská Bumbálka
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OCHRANA ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ
JE PRO NAŠI SPOLEČNOST PRIORITOU

Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního
života a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit.
Elektroodpad je tak v současné době jedním z nejrychleji
rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění sběru a recyklace
již vysloužilých elektrozařízení si naše obec vybrala ke
spolupráci kolektivní systém ASEKOL. Elektroodpad
obsahuje řadu zdraví škodlivých materiálů a díky zajiště-
ní správné recyklace vysloužilých elektrozařízení přispíváme k ochraně životního prostředí.
Recyklace navíc umožňuje opětovné materiálové využití a patří mezi základní principy cirku-
lární ekonomky. Míra opětovného materiálového využití je velmi vysoká a dle jednotlivých
typů výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše obec přispěla k lepšímu životnímu prostředí, se dozvídáme z envi-
ronmentálního vyúčtování zpracovaného společností ASEKOL. Díky zodpovědné recyklaci
vznikají úspory spotřeby elektrické energie, primárních surovin, vody, okyselování prostředí
a produkci skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčtování vyčísluje přínos naší obce k ochraně přírody
v roce 2022. Vyplývá z něj, že díky množství námi odevzdaných elektrozařízení jsme uspoři-
li 37,62 MWh elektřiny, 3 540,28 litrů ropy, 208,22 m3 vody a 2,05 tun primárních surovin.
Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů CO2 ekv. o 2,67 tun, a produkci SO2 ekv. (který
zapříčiňuje okyselování prostředí) o 137,37 kg.

Každý kus vytříděného elektra se počítá, což dokazuje příklad 100 vytříděných noteboo-
ků, které uspoří 10 MWh elektřiny. Takové množství odpovídá 3leté spotřebě elektřiny rodi-
ny žijící ve standardním bytu. Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se ušetří takové
množství ropy, které by stačilo na výrobu benzínu pro cestu z Prahy do Paříže. Děkujeme
všem, kteří pečlivě třídí odpad a přispívají tak k ochraně životního prostředí.

*Environmentální vyúčtování je vypočítáváno pomocí studie životního cyklu výrobku (tzv. LCA – Life
Cycle Assessment), která vypovídá o dopadech výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení na
životní prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr kolektivní
systém ASEKOL zajišťuje.

KOTLÍKOVÉ DOTACE
PRO DOMÁCNOSTI S NIŽŠÍMI PŘÍJMY

Máte starý kotel? Požádejte si o Kotlíkovou dotaci. V území MAS Sdružení Růže posky-
tují její pracovníci ZDARMA poradenství a pomoc s podáním dotace.

Kotlíkovou dotaci lze čerpat na výměnu kotlů na pevná paliva s ručním přikládáním, které
nesplňují 3., 4. nebo 5. emisní třídu.

Nový zdroj tepla Dotační sazba Maximální dotace

Tepelné čerpadlo 95 % 180 000 Kč

Kotel na biomasu s automatickým přikládáním 95 % 130 000 Kč

Kotel na biomasu s ručním přikládáním 95 % 130 000 Kč

Kdo může požádat o dotaci?
Vlastník nebo spoluvlastník nemovitosti (rodinného domu, bytové jednotky v bytovém

domě nebo trvale obývané stavby k rekreaci) v Jihočeském kraji, vytápěné kotlem na pevná
paliva s ručním přikládáním nesplňujícím 3., 4. nebo 5. emisní třídu, který v nemovitosti
trvale bydlí.

Jak je definována domácnost s nižšími příjmy?
Žadatel a všichni členové jeho domácnosti pobírají ke dni podání žádosti o podporu sta-

robní důchod nebo invalidní důchod 3. stupně.
nebo
Žadatel nebo člen jeho domácnosti v období od 1. 1. 2022 do doby podání žádosti o dotaci

pobíral příspěvek na bydlení (není nutné, aby příspěvek pobíral po celou dobu).
Pokud nejste nízkopříjmová domácnost, lze využít dotaci Nová Zelená úsporám.
Kontakt: Adéla Pixová, pixova@mas.sdruzeniruze.cz, 774 743 470

Vážení členové
TJ Slavoj Ledenice,

zvu vás na volební valnou hromadu,
která se koná v sále U Králů

v sobotu 13. 4.
Prezence je od 18 hod.

Martin Štěch, předseda

Sbor dobrovolných hasičů v Ledenicích děkuje všem,
kteří připravením železného šrotu před své domy v neděli 24. 3.

podpořili akci železnou neděli.

ZVAŽUJETE PRODEJ
POZEMKŮ?

Vážení majitelé pozemků v katastrech
městyse Ledenice, zejména polních a lesních
pozemků, ale i ostatních. Městys Ledenice při
své činnosti, plánování rozvoje, při udržování
movitého i nemovitého majetku s péčí řádné-
ho hospodáře často využívá vlastních pozem-
ků. Někdy se dostáváme do kolize s jinými
vlastníky pozemků, jindy nás omezují v minu-
losti uložené inženýrské sítě v našich poze-
mcích, nebo vyjeté a postavené cesty mimo
naše pozemky. Snažíme se to pak jednodu-
chou cestu nějak vyřešit, vypořádat. Kupujeme
nebo směňujeme. Když je potřeba pozemek
i prodáme. S rostoucí výstavbou však také
o řadu pozemků přicházíme. Proto se na vás,
majitele pozemků, obracíme. Řada z vás si
své pozemky jako dědictví po svých předcích
uchovává, ale jsou i tací, kteří k nim žádný
vztah nemají anebo i mají, ale potřebují pení-
ze. Bylo bychom rádi, kdybyste nás právě
v této chvíli při plánování prodeje také oslovili
s nabídkou na odkup těchto pozemků. V minu-
losti jsme už řadu pozemků koupili a myslím
si, že majitelé pozemků byli se sumou spoko-
jeni. Proto, abychom mohli stavět školu, vodo-
hospodářské stavby, silnice, hřiště musíme ty
pozemky mít. Když pak chceme něco od státu,
stává se, že musíme tyto pozemky směnit pro
nás v nevýhodném poměru a právě proto poze-
mky potřebujeme. Přidanou hodnotou je fakt,
že tyto pozemky zůstanou u nás a budou stále
veřejně přístupné, na rozdíl od jiných kupují-
cích subjektů. Samozřejmostí je i vypracování
kupní smlouvy a pomoc s vyřízením všech do-
kumentů. Pokud tedy uvažujete o prodeji,
obraťte se na nás. Děkujeme, že chcete, aby
Ledenice a okolí zůstalo jak vaše tak naše.

Místostarosta městyse Ledenice
Ing. Michal Vazač



duben 2024 LEDENICKÝ  ZPRAVODAJ 3

SPOLEČENSKÁ
KRONIKA

Naposledy jsme se rozloučili:
t s paní Vlastou Klečkovou ze Zalin,

zemřela dne 29. 2. ve věku 93 let.

Děkujeme všem přátelům a známým
za účast na posledním rozloučení s paní
Boženou Hynkovou, které se konalo dne
1. 3. 2024 v kostele sv. Vavřince v Lede-
nicích.

Rovněž děkujeme za projevenou sou-
strast a květinové dary.

zarmoucená rodina

MANŽELÉ HORÁKOVI ZE ZBOROVA
OSLAVILI VÝROČÍ PLATINOVÉ SVATBY

Platinová svatba je vskutku velká událost
a málokomu se poštěstí oslavit ji. Manželé
Karel a Anežka Horákovi takové štěstí měli.
Výročí oslavili 27. března.

K platinové svatbě přišli manželům popřát
i starosta městyse Ledenice Jiří Beneda spo-
lečně s matrikářkou Zdeňkou Herdovou. Osla-
va samozřejmě proběhla i v rodinném kruhu.

Manželé Horákovi vychovali tři děti, mají
7 vnoučat, 12 pravnoučat a 2 prapravnoučata.
Paní Anežka oslavila 92 let a pan Karel oslaví
na podzim 95 let.

Pan Horák pochází z Kladenska a do Zbo-
rova se s maminkou přestěhovali po smrti
otce. Maminka pana Horáka ze Zborova po-
cházela. A ani paní Horáková není místní. Po-
chází z Lukova u Znojma. Jak to tak v životě
bývá, potkají se lidé náhodou. V příběhu se-
známení manželů Horákových nesehrála svou
roli ani tak náhoda, jako přátelství. Bratr paní
Horákové sloužil na vojně v Horní Plané a u
stejné posádky si základní vojenskou službu
odbýval i pan Horák. A tak bratr byl tím, kdo
budoucí manžele seznámil. Jak zavzpomínala paní Horáková, před
svatbou, která proběhla v roce 1954, se viděli snad jen třikrát. Po ní se
usadili ve Zborově a prožili tu celý společný život. Pan Horák je vyuče-
ný tesař a za celý život prošel mnoha různými zaměstnáními. Nejdelší
dobu ale strávil na zborovské pile. Podobně tomu bylo i u paní Horáko-
vé. I když bývala ve škole premiantkou, na studia nemohla. Jak to dříve
bývalo zvykem, musela pomoct uživit početnou rodinu s dalšími osmi
mladšími sourozenci. A tak jí hned po škole čekala práce. Celý život se
pohybovala v zemědělství, nejdéle ve zborovském statku.

Sedmdesát let společného života uplynulo neuvěřitelně rychle.
Manželé celý život věděli, že se vždy mohou opřít jeden o druhého.
A jaký je jejich recept na tak dlouhé soužití? Prý je k tomu zapotřebí ne-
konečná trpělivost, pochopení a odpouštění. A jak doplnil pan Horák:
„ale hlavní je, neřešit problémy s horkou hlavou.“

Pro ty, kdo mají zmatek v názvech těchto událostí, platinová svatba
znamená, že jde o výročí 70 let sňatku, doplnila matrikářka Zdeňka
Herdová.

jk

VELIKONOCE
Za námi jsou největší křesťanské svátky. Jsou to zároveň

i nejstarší svátky. Z historických pramenů víme, že byly sla-
vené od začátku křesťanství. Proč jsou nejdůležitější? Proto,
že o Velikonocích nám církev předkládá Ježíše, který se za
nás obětuje na kříži a bere na sebe naše slabosti a hříchy.
Dává nám eucharistii (mše svatá) jako zpřítomnění toho, co
se stalo. My dnes jen vyplňujeme jeho příkaz: ,,To konejte
na moji památku“. O Velikonocích vzpomínáme i na usta-
novení nových duchovních: biskupů a jejich pomocníků kněží a jáhnů. Některé tradice vznikly
až potom. Například velikonoční průvody vznikly až v 10. století. Samotná oslava zmrtvých-
vstání se může konat buď v sobotu večer po západu slunce nebo brzy ráno v neděli. V Borova-
nech se slaví v sobotu večer. Pamatuji si, jak se před lety v mojí rodné farnosti slavilo kolem
4 hodiny ranní.

Samotný termín oslav byl ustanoven v církvi až v roce 325 na koncilu v Nicei. Tenkrát se pro
jednotu církve rozhodlo, že se Velikonoce budou slavit v neděli po jarním úplňku. Tak je tomu
až dodnes. Svátky se slaví mezi 22. 3. a 25. 4. Od 4. století Velikonoce získaly ,,oktáv“ čili osm
dnů oslav. A tak se slaví od neděle do neděle. V mém životě je s tím spojena jedna legrační situa-
ce. Během akademického roku nás ze semináře moc nepouštěli domů. Jen na svátky. A tak jsem
přijel na Zelený čtvrtek domů a vrátit do semináře jsem se měl až v neděli po Velikonocích.
Taťka plný nadšení mi na uvítanou řekl, že po svátcích budeme doma bílit. Já jsem vtipně řekl, že
to nejde, že je velikonoční oktáv a celý týden se slaví vzkříšení (samozřejmě, že se pracovat
může). Já jsem na to bílení úplně zapomněl až do neděle, kdy jsem se měl vrátit do semináře.
Vzpomněl jsem si na to a zeptal jsem se táty, proč jsme nebílili? Dodnes pamatuji, jak se na mě
naštvaně koukal…J No jo, ty vtipy mám po něm, tak se na mě neměl co rozčilovat.

Vtip: Židovský soud si předvolal Josefa z Arimatie, který poskytl Ježíšovi po smrti novou
hrobku. ,,Proč jste daroval Ježíšovi svoji nepoužitou hrobku?“ „Já jsem ji nedaroval, já jsem ji
jen propůjčil na tři dny!“

Páter Ondřej Urbisz, duchovní správce
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INFORMACE K PŘIJÍMÁNÍ DĚTÍ DO MATEŘSKÉ ŠKOLY
V LEDENICÍCH NA ŠKOLNÍ ROK 2024/25

Zápis dětí do Mateřské školy v Ledenicích pro školní rok 2024/25
proběhne formou online zápisu v době od 12. 2. do 13. 5. a následně
15. 5. a 16. 5. s osobní účastí v kanceláři MŠ (vchod A).

Veškeré informace a instrukce k zápisu do MŠ naleznete před
jeho zahájením na stránkách školy (www.skolaledenice.cz).
Kontakt: 725 187 021, 387 995 201,
e-mail: skolkavedouci@zs.ledenice.cz

Rozhodnutí o přijetí
Nebude se doručovat zákonným zástupcům dítěte, ale bude ozná-

meno zveřejněním seznamu přijatých uchazečů pod přiděleným re-
gistračním číslem s výsledkem řízení u každého uchazeče. Tento
seznam bude dne 22. 5. zveřejněn na internetových stránkách školy
Ledenice (www.skolaledenice.cz) a na vstupních dveřích vchodu A
do budovy MŠ Ledenice.

Rozhodnutí o nepřijetí
Bude se oznamovat písemně, do vlastních rukou zákonného zá-

stupce dítěte, do 30 dnů od ukončení přijímacího řízení.

Kritéria pro přijímání dětí k předškolnímu vzdělávání
v MŠ Ledenice ve školním roce 2024/25
1. Děti k povinnému předškolnímu vzdělávání s trvalým pobytem ve

spádové oblasti městyse Ledenice podle § 34, odstavce 1 zákona
č. 561/2004 Sb. v platném znění (děti, které dovrší k 31. 8. 2024
pěti let a děti s odkladem školní docházky).

2. Děti, které dovrší k 31. 8. 2024 tří let věku k pravidelné celodenní
docházce s trvalým pobytem ve spádové oblasti městyse Ledenice.

3. Ostatní děti s trvalým pobytem ve spádové oblasti městyse Lede-
nice k pravidelné celodenní docházce.

4. Ostatní děti, které nemají trvalý pobyt ve spádové oblasti městyse
Ledenice k pravidelné celodenní docházce.
Při rozhodování o přijetí v bodě 3. bude postupováno podle data

narození dětí, tj. od nejstarších k nejmladším do naplnění kapacity
mateřské školy – přednost má starší dítě.

Podle bodu 4. bude při rozhodování o přijetí postupováno v přípa-
dě, že budou přijaty všechny děti podle bodu 1., 2., a 3. a nebude napl-
něna kapacita mateřské školy.

Při přijímání dětí k předškolnímu vzdělávání je třeba dodržet
podmínky stanovené zvláštním právním předpisem – předškolní za-
řízení může přijmout pouze dítě, které se podrobilo stanoveným pra-
videlným očkováním, má doklad, že je proti nákaze imunní nebo se
nemůže očkování podrobit pro trvalou kontraindikaci (§ 50 zákona
č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví, ve znění pozdějších
předpisů). Tato podmínka se netýká dětí, na něž se vztahuje povinné
předškolní vzdělávání.

O přijetí dítěte se speciálními vzdělávacími potřebami rozhodne
ředitel školy na základě písemného vyjádření školského poradenské-
ho zařízení, popřípadě také registrujícího lékaře.

Dítě může být přijato k předškolnímu vzdělávání i v průběhu škol-
ního roku v případě volné kapacity školy.

Doplňující kritéria:
– výdělečná činnost rodičů

(zaměstnání, OSVČ, ÚP, prezenčně studující),
– sociální potřebnost (zákonný zástupce doloží příslušné doklady),
– opakovaná žádost o přijetí dítěte do MŠ,
– opakované zrušení přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání.

Dle § 34a Školského zákona je zákonný zástupce dítěte povinen
přihlásit k zápisu k předškolnímu vzdělávání dítě, které dovrší k 31. 8. 2024
pěti let věku a dítě s odkladem povinné školní docházky.

Podmínky docházky do MŠ Ledenice
1. Platit pravidelně předepsanou úplatu.
2. Dodržovat školní řád.
3. Dbát na pravidelnost docházky.
4. V případě delší absence dítěte do MŠ z jiných důvodů než zdravot-

ních bude s rodiči jednáno o ukončení docházky dítěte a jeho vyřa-
zení z evidence.
Ředitel mateřské školy může po předchozím upozornění písemně

oznámeném zákonnému zástupci dítěte rozhodnout o ukončení před-
školního vzdělávání dle podmínek stanovených v § 35 Školského zá-
kona.

Doporučení, jak pomoci svému dítěti
ke spokojeně prožitému pobytu ve školce:
– včas odbourejte pleny, nočníky, dudlíky, kojenecké láhve,

odsávačky rýmy a kočárky,
– naučte dítě smrkat, jíst lžící, pít z hrnečku, kousat, utřít si ruce

do ručníku, používat WC,
– trénujte oblékání a svlékání, obouvání a zouvání,
– učte dítě být aspoň chvilku denně bez maminky nebo tatínka,
– naučte dítě v rodině dodržovat pravidelnou dobu odpočinku

(po obědě) a jídla (u stolu a vsedě),
– choďte na procházky.

Vstup do mateřské školy je první velkou změnou v životě dítěte,
a čím snazší mu ji vytvoříte, tím bude dítě v mateřské škole spoko-
jenější. Proto je důležité pomoci svým dětem tuto první životní
změnu usnadnit. Snažte se je vše, dle našeho doporučení, naučit
včas před nástupem do mateřské školy. Pomoci vám může náš
Adaptační program, zveřejněný na stránkách školy. Kolektiv uči-
telek udělá maximum pro to, aby seděti v mateřské škole cítily co
nejlépe a těšily se do ní, ale základ je v rodičích. Nebojte se s námi
komunikovat, jde nám přeci o společnou věc a tou jsou rozzářené
dětské oči, úsměvy, spokojenost a nadšení dětí z prožitků v naší
škole. Těšíme na Vás.

Mgr. Petra Čedíková, zástupkyně ředitele pro MŠ

Z MATEŘSKÉ ŠKOLY
V březnu jsme s dětmi navštívily místní cukrárnu U Fabiánů. Paní cukrářky nás pus-

tily do svého království a my se nestačily divit, kolik práce musí udělat než se ty nád-
herně sladké, voňavé a krásné dobroty vyrobí. Děkujeme, že nás seznámily se svým
zaměstnáním, že nám ukázaly všechny ty přístroje, vychytávky, že jsme jim mohly na-
hlédnout pod jejich šikovné ruce. V neposlední řadě moc děkujeme za sladká překva-
pení, které jsme si mohly odnést do školky a následně domů.

Březen – měsíc knihy, nemohla chybět návštěva v ledenické knihovně, kde nás
s úsměvem přivítala paní knihovnice. Seznámila nás s prostředím knihovny, připomně-
la nám, k čemu knihovna slouží a jak se správně chovat k půjčeným knížkám. Děti si
mohly prohlédnout dětské knihy, které je zajímaly. Paní knihovnici nakreslily na pa-
mátku obrázky s jarní tématikou a odnesly si pocit, že kniha je do života dobrý
společník.

za kolektiv dětí a vychovatelek MŠ Ivana Martínková
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Jak jsme si ve škole užili Měsíc knihy a Den spánku
Měsíc knihy – březen a Den spánku, mají něco společného? Možná ten, kdo čte někomu nebo

jen sobě před spaním pohádky, příběhy, by řekl, že spánek a zklidnění před ním má příznivý vliv
na náš organismus.

Navození klidné atmosféry, lehnout si vedle někoho, kdo Vás má rád, …pak přijde určitě i
ten příjemný spánek, kdy se zdají jen hezké sny, tělo si odpočine a ráno se vstává v dobré náladě.

V naší škole se na „Den spánku“ také myslí a výuka se zaměřuje na osvětu zdravého spánku.
V pátek 8. 3. se 1. A jako i ostatní třídy, věnovala aktivitám zaměřeným spánku. Děti si vyhle-

dávaly v tabulkách, kdy mají chodit do postýlek, zpívaly ukolébavky, hrály i spací hry nebo zase
na tělocviku si vyzkoušely relaxační a aktivizační techniky.

A co tedy měsíc knihy? Navštívila nás spisovatelka Eliška Mauelová. Žáci se na ni těšili,
protože ji znali z předchozích let. Školáci dostali k Vánocům její knihu „Paní Vilemínu“. Někte-
ří knihu s rodiči měli přečtenou a paní Mauelová měla radost, že její pohádkové bytosti již
posluchači znají.

Děti potřebují čtenářský vzor. Kdo jím může
být? Maminka, tatínek, babička, dědeček, sou-
rozenec nebo paní učitelka. Proto jsme večer
„Dne spánku“ završili nocováním ve škole.

Nejprve se dvě hodiny hrály týmové sou-
těže, pak hra na „Černou schovku“, Krakonoš-
ské pohádky si děti vychutnaly s popcornem a
šlo se spát. Ale nesměla chybět dlouhá čtená
pohádka na dobrou noc. Paní Láryfáry je veli-
ce vnímavá kamarádka všech dětí, ale i rodičů.
Léčí dětské neduhy a nemoci. Pohádka někte-
ré děti uspala, ale jiné poslouchaly a poslou-
chaly a chtěly slyšet víc a víc. Takže se čtení
dosti protáhlo. Ráno se pak šuškalo, než se os-
tatní vzbudili. Školáci přespali ve své třídě na
karimatkách a ve spacácích. Všem se to moc
líbilo. Děkuji maminkám, které nám napekly
něco do hladových bříšek.

A tak jsme oslavili „Měsíc knihy“ i „Den
spánku“.  Více Vám poví 18 dětí z 1. A.

Mgr. Marie Petrášová

MŠ na návštěvě v ledenické knihovně
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OSMÁCI NA EXKURZI
V TRHOVÝCH SVINECH

Koncem měsíce února navštívili žáci 8. třídy Střední školu v Trho-
vých Svinech a firmu NEMA, spol. s r. o. v Jílovicích. Exkurze byla na-
plánována v rámci předmětu Člověk a svět práce – volba povolání.

Na střední škole v T. Svinech lze studovat dvouleté a tříleté učeb-
ní obory.

Nabídka 3letých oborů: kuchař-číšník, elektrikář, truhlář-tesař, ma-
líř a lakýrník, zemědělec-farmář a umělecký kovář a pasíř. V lesnic-
kých a pěstitelských pracích se lze vyučit ve dvouletém oboru. Střední
škola vlastní restauraci Junior klub, která je určena k odbornému výcvi-
ku žáků gastronomického oboru a ve které pro nás bylo připraveno
malé pohoštění. Dále má škola k dispozici domov mládeže pro cca
90 chlapců a dívek.

V rámci exkurze jsme dále navštívili firmu NEMA – provoz Jílovi-
ce, která se specializuje na výrobu krovů, vazníků a dřevostavebních
panelů.

Tímto děkujeme řediteli SŠ T. Sviny panu Ing. Tomáši Kalenovi za
zprostředkování této návštěvy.

Kolektiv žáků 8. třídy a vyučující Mgr. Miroslav Franěk

VELIKONOČNÍ VÝSTAVA
V březnu se konala tradiční výstava v sále U Králů, kterou pořádá městys Ledenice ve spolu-

práci se ZO SPCCH Borovany-Ledenice a RC Ledňáček.
Návštěvníci si mohli prohlédnout a nakoupit velikonoční dekorace. Mohli ochutnat výborné

domácí buchty, nebo si jen tak posedět u kávy či čaje.
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ZO SPCCH BOROVANY – LEDENICE
V měsíci dubnu oslaví své životní jubileum naše členky z Ledenic: paní Jana Žahourová

75 let, paní Jana Nechanická 70 let a paní Jana Votrubová 75 let.

Přání od členů:

„Náruč plnou květů a blahopřání vám třem na tisíc,
vždyť co je štěstím v lidském životě?
Je to zdraví a nic víc.
Léta jako voda běží, proto zůstaňte stále svěží,
života si ve zdraví užívejte, na minulost se neohlížejte.“

Jelikož během března byl zvolený nový výbor ZO, nejsou zatím pro členy nové návrhy na
akce a příspěvky.

Zatím je možno se přihlásit na koupání do Gmündu, které se bude konat 8. května. Je to stát-
ní svátek, vemte s sebou i školáky, co budou doma. Dle přihlášených se zamluví autobus. Je
potřeba se přihlásit co nejdříve. Cena je pro ZTP a děti do 15 let na 4 hodiny 15,50 EUR, senioři
17,50 EUR. Příspěvek na dopravu je 200 Kč.

Zájemci se mohou hlásit pí. Himlové, tel. č. 724 771 343.
Za ZO SPCCH předsedkyně Jarmila Himlová

ZALINY
DĚTSKÝ KARNEVAL

V sobotu 16. 3. proběhl v Zalinech již tra-
diční dětský karneval. Zúčastnilo se ho téměř
60 dětí v originálních maskách a ani někteří
rodiče nezůstali pozadu J. Připraveno bylo
několik soutěží, ve kterých si děti mohly vy-
soutěžit nějaké dobroty, ale i bohatá tombola,
do které přispělo nemálo sponzorů. Věřím, že
si všichni karnevalové odpoledne užili.

Moc děkujeme všem sponzorům za podpo-
ru a městysu Ledenice za finanční příspěvek.

Budeme se na Vás těšit zase příští rok.
Pavla Květoňová

JARNÍ ÚKLID ODPADKŮ
KOLEM ZBOROVA

V sobotu 23. března, dříve než tráva pře-
roste poházené odpadky, dříve než se bude
uklízet v celém Česku, proběhl v katastru obce
Zborov jarní úklid. Slunné počasí nám během
dopoledne umožnilo posbírat kolem příjezdo-
vých cest poházené odpadky. Přestože už od-
padky nenaplníme celý traktorový vůz, i tak je
jich poměrně dost, i když množství za tu dobu,
co úklid děláme, klesá. Tento úklid je spíše o
lenivosti a zhýčkanosti původců odpadů, tedy
některých řidičů a turistů, kteří se raději hned
zbaví obalu od jídla, cigaret, pití po konzuma-
ci, než aby si to poponesli či popovezli do
k nejbližší popelnici. Druhým případem jsou
pak plánované a bodové skládky, kde původce
odpadu zastaví a vyháže bordel z auta. Jen mi
hlava nebere, když to někdo vyhodí ve sváza-
ných pytlích a někdy dokonce i vytříděné.
Proč odpad nevyhodí ve sběrném dvoře, na
skládce nebo u kontejnerů na tříděný odpad,
ale do stoky, roští nebo rokle. Sešlo se opět
zdravé jádro brigádníků, k tomu opět někteří
noví a s nimi i několik dětí. Během dopoledne
byl odpad posbírán a svezen na jedno místo.
Všem, kteří se starají o čistotu ve svém okolí
děkuji a všem, kteří nám přišli pomoci také.
Děláme to pro sebe.

Michal Vazač
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KE GENEALOGII RODU VELEMÍNSKÝCH
V půlce března zesnulý prof. Miloš Velemínský byl všeobecně

známou osobností. Uznávaný pediatr a průkopník péče o novorozence
působil jako primář neonatologického oddělení českobudějovické ne-
mocnice nebo jako děkan Zdravotně-sociální fakulty Jihočeské univer-
zity. Někteří z čtenářů si jistě vybaví, že příjmení Velemínský je úzce
spjato s Mysletínem u Ledenic. A není to náhoda. Pojďme si tedy toto
spojení připomenout trochu podrobněji.

Původ rodu Velemínských (dříve psáno též Weleminsky) je třeba
zřejmě hledat v obci Velemín v okrese Litoměřice. V jižních Čechách
se jako první objevil v šedesátých letech 19. století Leopold Velemín-
ský (1833–1896), který si propachtoval od Schwarzenbergů dvůr
Mysletín. Leopold pocházel z Bohouňovic na Kolínsku a byl synem
židovského obchodníka. V roce 1861 se oženil s Alžbětou/Elisabet-
hou Sternovou (1840–1912), dcerou třeboňského obchodníka Pinkase
Sterna (1814–1887). Mimochodem její bratr David Stern (1842–1926)
měl dlouhodobě propachtovaný dvůr Ortvínovice u Zvíkova. Leopold a
Alžběta Velemínští měli společně sedm dětí – dcery Annu (1) a Arnošt-
ku (2) a syny Jindřicha (3), Karla (4), Mořice (5), Rudolfa (6) a Viléma
(7). Rod se díky nim velmi rozvětvil.

(1) O dceři Anně se zatím podařilo dohledat jen to, že se měla naro-
dit v roce 1866 a provdat se v dospělosti za Ignáce Reichela. (2) Dcera
Arnoštka/Ernestina zemřela ještě v dětském věku (1882–1884). (3) Syn
Jindřich/Heindrich se narodil v roce 1876, absolvoval třeboňské gym-
názium a zemřel jako dvaadvacetiletý v roce 1898.

(4) Syn Karel (1880–1934) se po absolvování filozofické fakulty
Univerzity Karlovy stal pedagogem, redaktorem a osvětovým pracov-
níkem. Za první republiky působil jako úředník na ministerstvu školství
a zasloužil se mj. o přijetí knihovnického zákona. Byl znám také jako
překladatel děl L. N. Tolstého, s nímž se několikrát osobně setkal.
S manželkou Hedvikou, rozenou Ascherovou (1884–1942) měl dceru
Věru (1909–1942), která byla gymnaziální učitelkou.

(5) Nejstarší syn Mořic/Moritz (1862–1918) odešel také do Prahy a
byl zaměstnán jako úředník pojišťovny. S manželkou Eleonorou, roze-
nou Weilovou (1867–1939) měl šest dětí – Marii Martu (1901–1944,
provdána za Richarda Wassermanna), Idu Kateřinu (1903–1972,
provdána za Waltera Brauna), Pavlu (1904–1944, provdána za Fran-
tiška Kaufmanna), Ottu (1907–1942), Emu (1910–1944, provdána
za Alfreda Dubského) a Richarda Arnošta (1912–1942).

(6) Syn Rudolf (1871–1939) působil po absolvování lékařské fakul-
ty Univerzity Karlovy jako lékař na Ostravsku a jednatel slezské župy

českých lékařů. S manželkou Idou, rozenou Hellerovou (1883–1944)
měl tři syny – Jiřího (1912–1991), Jana (1914–1944) a Zdeňka (nar.
1918). Jiří pokračoval v otcových šlépějích a působil jako lékař na Os-
travsku (primář interní kliniky) a v Endokrinologickém ústavu v Lu-
bochni na Slovensku.

(7) Ve výčtu nám zbývá představit posledního potomka, kterým byl
Vilém/Wilhelm (1864–1929). Ten se po úmrtí otce stal správcem Mys-
letína a v roce 1924 dvůr získal po pozemkové reformě do svého vlast-
nictví. S manželkou Josefínou, rozenou Rezkovou (1875–1942) měl
dva syny – Leopolda (7-1) a Karla (7-2), oba narozené na Mysletíně.

(7-1) Leopold Velemínský (1899–1966) byl zemědělským inžený-
rem a statkářem na Mysletíně, obhospodařoval přes 150 ha majetku.
Angažoval se ve správě obce Zborov, kam Mysletín tehdy patřil. Zastá-
val např. funkci předsedy místní školní rady, byl členem obecní finanč-
ní komise a od května 1948 do léta 1950 dokonce starostou (předsedou
místního národního výboru). Poté mu byl majetek zabaven státem a
musel se s rodinou odstěhovat na Jindřichohradecko. S manželkou
Marií, rozenou Mikuškovicovou (1900–1984) měl dceru Hanu
(1931–2020, provdána za Romana Jachno), lékařku, a syna Jiřího
(1933–2008), významného českého rostlinného genetika a pracovníka
Akademie věd.

(7-2) Druhorozený syn Karel Velemínský (1902–1986) se stal ve-
terinářem. Působil v Suchdole nad Lužnicí a později v Třeboni.
S manželkou Marií (rozená Lacinová) měl syny Pavla a Miloše
(1936–2024). Prof. MUDr. Miloš Velemínsý, CSc., doctor honoris
causa, byl tedy synovcem posledního majitele Mysletína před znárod-
něním Leopolda Velemínského.

(Pro svůj židovský původ prošla většina členů rodu za německé oku-
pace koncentračními tábory. Tučně psaná jména v textu označují členy,
kteří zahynuli v koncentračních táborech nebo následkem protižidov-
ských opatření).

PhDr. Jiří Cukr

MÍSTNÍ KNIHOVNA LEDENICE
NABÍZÍ LITERÁRNÍ NOVINKY

Pro děti a mládež:
Zuzana Pospíšilová Vysněný pejsek

Bezva kamarádi z 1. třídy
Petra Braunová O chlapci, který spadl z nebe

Evička lhářka žhářka
Petra Martišková Třída špiónů
Zuzana Štelbaská Záchranná stanice
Vladimír Duda Oliver a tajemný Kardoneon
Eliška Mauleová Dobrodružství planety Atenalp
Lucie Lomová Každý den je nový

Pro dospělé čtenáře:
Jiří Čajan Pod Kraví horou
Oldřiška Ciprová Adléta Arpádovna
Marie Skálová Vina nevinných
Jarmila Pospíšilová Palec a tichá voda
Ilona Dobrovolná Prokletí rodu
Luděk Kubát Soucit musí stranou

Dovolená v knihovně:
čtvrtek 2. května a 9. května 2024
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MAS SDRUŽENÍ RŮŽE PODPOŘILA MLADÉ TALENTY
7. března 2024 se v trhovosvinenském Kul-

turním domě pod záštitou hejtmana MUDr.
Martina Kuby a s finanční podporou Jihoče-
ského kraje a Mikroregionu Sdružení Růže
konal již 5. ročník oceňování talentovaných
dětí a mládeže z regionu MAS Sdružení Růže
– „Talent v MAS“. Oceněny byly výkony cel-
kem 31 jednotlivců a 6 kolektivů v kategoriích:
technická, sportovní, umělecká, přírodovědná a
aktivní mládež.

Slavnostního udělování cen, které ozdobilo
vystoupení některých z odměňovaných akté-
rů, se ujali přímo starostové, jejichž mládež
dosáhla v roce 2023 mimořádných výsledků.
Večer zakončili poděkováním všem mladým
nadějím, jejich rodičům i trenérům, stejně jako
pořadatelům celé akce, starosta Trhových Svi-
nů David Štojdl, předseda MAS SR Michal Ja-
rolímek a manažerka Magdalena Chytrová.
I tentokrát se ukázalo, že rozloha regionu, kte-
rá v případě Sdružení Růže není obrovská,
neubírá na kvantitě a kvalitě talentů, které se
zde rodí.

MAS Sdružení Růže, z. s.
Žižkovo náměstí 107, 373 12 Borovany
mas.sdruzeniruze.cz

Oceněné děti z Ledenic:
Sportovní kategorie – jednotlivci
Vilém Bártík a David Pokorný – softball

1. místo na Mistrovství Evropy v Sezimově Ústí, kategorie U18.
7. místo na Mistrovství světa v Mexiku, kategorie U18.

Tomáš Pokorný – softball
1. místo na Mistrovství Evropy v Sezimově Ústí, kategorie U18.

Tomáš Fencl – tenis
1. místo v celostátním turnaji kat. „A“ v Houštce,
2. místo v celostátním turnaji kat. „A“ v Třebíči
a další výborné výsledky v tenisu.

Magdalena Míková – karate (dorostenky)
3. místo (kumite) ve třetím kole Národního poháru karate 2023.
3. místo (kumite) Pohár primátora Č.Budějovic 2023
3. místo (kumite) na 20th International Vienna open
a další výborné výsledky.

Markéta Míková – akvabela
Umístění na závodech s celostátní účastí:
Jarní cena Plzně, kategorie LEVEL 2,
celkové umístění 2. místo, ve své věkové kategorii 1. místo.

Sportovní kategorie – kolektiv
Žraloci Ledenice junioři – softball
3. místo extraliga juniorů U18 v softballu

Technická kategorie
Tomáš Tůma (Ohrazení) – lodní modelářství

1. místo žákovské mistrovství ČR v Sedlejově,
kategorie makety F4-B dálkově ovládané modely.

Kategorie – aktivní mládež – kolektiv
ZŠ, ZUŠ a MŠ Ledenice – třída 8. A

Projekt Škola udržitelného života, který žáci naší školy v loňském
školním roce řešili, byl velice prospěšný. Žáci se zaměřili na sledování
dopadů klimatických změn na životní prostředí městyse Ledenice. Hle-
dali možná rizika a projevy změn klimatu, vytvořili klimatickou mapu
Ledenic a okolí, klimatický akční plán s návrhem opatření a informační
ceduli, kterou instalovali na zkoumané lokalitě. Současně žáci vytvořili
video o průběhu realizace projektu.

Ocenění žáci 8. třídy ledenické základní školy

22. ročník

Jízdy pro Růži
je připravován na sobotu 18. května

Podrobnosti budou zveřejněny v květnovém zpravodaji
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SHARKS CHEERLEADERS
ZAČALI SVOU SEZONU 2024 PRVNÍMI ÚSPĚCHY

Ze soutěže Evolution Cheer Battlu 28. 1. 2024 v Praze si dovezli ně-
kolik medailových umístění jak v kategorii tým tak i v malých divizích.

V neděli 17. března proběhla mezinárodní soutěž na Slovensku
v Bratislavě. V pěti věkových kategoriích jsme se účastnili pouze akro-
batické kategorie jednotlivců. Byla to naše první účast v této soutěži.
A ze Slovenska se vrátila zlatá pětka. Nejvyšší stupeň a zlatou medaily
pro Sharks vybojovaly: Sofie Viktorová, Eleonora Mikynová, Nikol
Hartová, Nela Dosková a Ellen Viktorová.

Gratulujeme
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PESTROU ZIMNÍ PŘÍPRAVU ABSOLVOVALI MALÍ SLAVOJÁCI
Tréninky, teambuildingové akce, turnaje,

přípravné zápasy i soustředění mají za sebou
kluci a holky z mladší přípravky TJ Slavoj
Ledenice. Nyní je čeká jarní část sezony
v okresním přeboru.

Běžné pravidelné tréninky jsou samozřej-
mostí, chodilo se jak do haly, tak i na UMT.
Na tým mladší přípravky během zimní přípra-
vy čekaly ale další akce, a to i mimofotbalové.

V lednu po zamrznutí rybníků měl tým i
pod vedením rodičů speciální trénink na brus-
lích na Parčáku, v únoru vyrazil na hokejový
zápas Motor – Plzeň a v březnu měl třídenní
soustředění s přespáním.

Z pohledu zápasů a turnajů absolvoval tým
čtyři turnaje a přípravu s Třeboní. Na turnaje
týmy vyrazily do Lišova, Hrdějovic, Borovan
a jeden se konal na ledenickém hřišti. V celko-
vé bilanci všech zápasů, kterých bylo rovných
20, měl Slavoj bilanci 10 výher, jedné remízy
a 9 proher.

Na děti čekali soupeři jako Meteor Tábor,
Hrdějovice, Dobrá Voda, Nová Ves, Roudné,
Rudolfov, Planá nebo Mokré.

V rámci soustředění měli hráči a hráčky i
jednu novinku, kterou absolvovali vůbec po-
prvé – video analýzu vlastního zápasu.

„Natočili jsme přípravný duel s Třeboní,
který jsme s dětmi poté u videa rozebrali. Po-
dobnou video analýzu měly poprvé. A sklidila
velký úspěch. Děti nejenže bavilo dívat se

samy na sebe, viděly i různé chyby nebo situa-
ce, za které jsme je naopak pochválili,“ řekli
k soustředění trenéři.

NÁBOR: Přihlásí Slavoj do nové sezony
dva týmy mladší přípravky?

Mužstvo mladší přípravky otevírá nábor
hráčů a hráček pro novou sezonu. Přihlásit se
je možné do 14. dubna. Jedná se výhradně
o děti narozené v letech 2016 a 2017.

Tým hraje okresní přebor a jelikož je o fot-
bal v současnosti poměrně velký zájem, mají
trenéři na jednu soutěž dětí moc. Ne na všech-
ny se tak dostává zápasové vytížení.

„Od nové sezony proto uvažujeme, že při-
hlásíme dva týmy. K tomu ale potřebujeme
nahradit odcházející ročník 2015, který zamíří
do starší přípravky. Pokud máte doma malého
nadšeného sportovce narozeného v letech
2016 a 2017, přihlaste ho. Ideální varianta je
začít s fotbalem co nejdříve, aby se případní
zájemci do startu nové sezony naučili co nej-
více fotbalových dovedností,“ vysvětlují dů-
vod trenéři.

Případní zájemci se mohou ozvat do 14. dub-
na na michal@tjslavojledenice.cz.

Michal Heřman

LEDENICKÉ STŘÍLENÍ
Tentokrát již po třiadvacáté…

V sobotu 23. března se konal další ročník této oblíbené soutěže. Dětí a mládeže přišlo dopo-
ledne soutěžit pouze 25, což je oproti minulým letům poměrně málo. Odpolední části soutěže ur-
čené mládeži nad 15 let a dospělým se zúčastnilo 40 soutěžících, což je stejný počet jako
v loňském roce. Jako každý rok, tak i letos se čekalo, zda loňský vítěz obhájí pohár. A tentokrát
to nevyšlo.

Loňský a předloňský vítěz Jiří Čech sice vyhrál svou kategorii, ale absolutním vítězem se
s největším počtem bodů stala Ivana Pecková. Jediná žena, které se podařilo získat pohár (a do-
konce jež několikrát). Gratulujeme!

Naše ledenická soutěž by se ale nemohla uskutečnit bez velké pomoci ostatních. Tím mám na
mysli členy komise pro mládež, kulturu a sport při ÚM Ledenice, ledenické hasiče a hasičky,
kteří celý den pomáhali dětem a ženám s bezpečnou manipulací se zbraní (nabíjení a posouvání
terčů), ale i při evidenci soutěžících, počítání výsledků, vyhodnocení, atd. Nelehká a nejdů-
ležitější role hlavního rozhodčího již tradičně připadla panu Vaňkovi a o občerstvení všech se
postarala rodina Tomandlů.

Děkujeme všem zúčastněným pořadatelům i soutěžícím a těšíme se na další rok. jk
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Kastrace jsou STÁLE IN!
Před rokem jsem informovala vás, občany, o nutnosti kastrace ko-

ček. Stále je to velmi aktuální téma.
Hlavní důvod, proč kastrovat kočky i kocoury je jednoduchý –

pomůžete tak zabránit jejich zbytečnému trápení. Narodit se jako kočka
totiž v mnoha případech bohužel znamená především utrpení, zimu a
neštěstí. Spousta koťat umírá předčasně sotva pár dní po svém prvním
nádechu. A pokud přežijí, čeká na ně často neustálý koloběh vyčerpá-
vajících porodů… Netýká se to pouze koček, které nikomu nepatří, pro-
tože se stále najdou i lidé, kteří „problém“ v podobě nechtěných koťat
řeší jejich usmrcením. Takový postup je už dávno zakázaný zákonem
na ochranu zvířat proti týrání, realita je ale bohužel často jiná…

Celkem běžná praxe je, že lidé sice kastrují své kočky pouštěné ven,
ale kocoury už ne. Jenže právě ti pak při svých toulkách nakrývají koč-
ky v okolí. Problém s nechtěnými koťaty tak pokračuje dál, i když to
majitelé kocourů přímo nevidí. A zatímco kočky omezuje doba, během
které jsou březí, kocour může oplodňovat jednu kočku za druhou. Za je-
diné jaro tím pádem může mít i stovku koťat… Právě proto je důležité
neopomíjet roli, kterou kocouři v koloběhu života hrají a kastrovat i
je. Kastrace kocourů má navíc pozitivní dopady i na jejich zdraví a
chování.

V jednom vrhu přijde na svět nejčastěji tři až šest koťat. Takové vrhy
může mít jedna nekastrovaná kočka klidně i dva nebo tři za rok. A pro-
tože nejde o mateřskou touhu, ale prostý pud, bude v tom pokračovat
bez ohledu na svůj zdravotní stav nebo jiné okolnosti a její koťata také.
To je myšleno doslova, kočka může mít koťata už i kolem šestého měsí-
ce života, tedy v době, kdy je sama ještě mládě. Počty narozených ko-
ček tak jen v rámci jedné „rodiny“ mohou během pár let dosáhnout
milionů.

Pokud si říkáte, že to už určitě přeháním, protože i když je koček bez
domova hodně, rozhodně to nemohou být až takové počty, vysvětlení je
prosté: tisíce z nich každý rok také zemřou. Často se tak děje kvůli
okolním podmínkám nebo bezohlednosti lidí jen pár dnů po jejich naro-
zení, jak jsem už ostatně zmiňovala na začátku.

Kastrace může výrazně snížit riziko některých onemocnění a
pomůže kočičkám prodloužit život. Nadměrná kočičí populace je
ohrožována nejen snadnějším šířením infekčních onemocnění, ale i
rychlejším vyčerpáním zdrojů potravy a následným strádáním.

Prosím, nezavírejte před touto problematikou oči, zajímejte se o své
mazlíčky, a pokud vám to finance nedovolí, jsou tu různé spolky nebo
organizace, které vám pomohou a můžou se i částečně finančně podílet
na kastracích. Např. kasprocats.cz, feliti.cz, kastruj.cz apod.

Psala jsem o kočičkách bez majitele ve Zborově, nyní jich je 18, kte-
ré ve svém volném čase chodím pravidelně krmit z vlastní kapsy a sup-
luji tím vlastně obec, která se zříká své zákonné povinnosti.

Chtěla bych touto cestou velice poděkovat paním veterinářkám
z jedné renomované veterinární kliniky v Českých Budějovicích, které
zbylé kočky a kocoury po mém odchytu vykastrovaly. A také moc po-
děkovat jednomu kočičímu spolku, bez jehož finančního přispění by se

to těžko všechno mohlo zrealizovat, moc si toho vážím. Kočky budou
mít lepší život, alespoň co se reprodukce týče.

Bohužel ze strany obce jsem se žádné pomoci nedočkala, což mě
opravdu mrzí. Kastrace koček je zřejmě nepopulární téma. Chápu, že
např. nové hřiště nebo chodník jsou věci, které naprostá většina spolu-
občanů ocení.

Ale měli bychom se jako občané zajímat i o méně zajímavé věci, ně-
kdy i věci obtížně řešitelné a zdánlivě zbytečné. Prosím všechny, kteří
tento článek dočetli až sem, aby se nad tím alespoň zamysleli.

A pokud se obec trochu více nezapojí, nebude své občany vhodně
vzdělávat a informovat, mnoho se toho nezmění. Pak už záleží jen na
každém z nás, na našem přístupu a vůli chtít něco změnit a udělat.

Markéta Bulířová

Ledenické volejbalistky
opět bodovaly na volejbalovém

turnaji nazvaném zimní liga!
Již tradičně se ledenické volejbalistky zapojily do zimního turnaje,

který probíhá od října do února v halách na sídlišti Vltava v Českých
Budějovicích. Letos se jednalo konkrétně o pět hracích víkendů, kdy se
v daný den vždy odehrálo čtyři až pět zápasů. Týmy tohoto turnaje se
pravidelně skládají z ligových, krajských i okresních hráček. Z celkové-
ho počtu 20 zúčastněných týmů letos ledenické hráčky obsadily druhou
příčku, i když do finále vstupovaly z místa prvního. Celkové vítězství by
bylo sladší, ale alespoň je prostor pro zlepšení do dalších let. Zimní liga je
velice přínosným turnajem pro všechny hráčky, které se mimo hlavní zá-
pasovou sezónu udržují stále v kondici a mají možnost zkoušet nová
složení a nové taktiky do hlavní sezóny. I přes některá zranění a oslabení,
co tato zima přinesla, věříme, že jsme na jarní zápasovou sezónu plné sil
a nadšení!

Elena Herdová – Slavoj Ledenice
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Domov, péče, vztek
a jak s tím naložit
Před nedávnem jsem slyšela

rozhovor se socioložkou Jiřinou
Šiklovou. Zamýšlela se nad téma-
tem domova a důležitosti péče.

Domov je podle ní, jeden z nej-
hezčích pojmů, které máme. Za-
kotvit v dospělosti někde, aby se
to stalo opravdu naším domovem,
to dá hodně práce. Neznamená to jenom, že
tam musíte mít svoje věci. Musíte tam mít i
své vzpomínky. Něco, co jste tam prožili. Do-
mov se stává naší součástí, je to jakési naše
rozšířené já.

Kdo si to je ale ochoten uvědomit? Člověk
se přestěhuje za péčí a hodnotu domova obětu-
je (aniž by se pokusil včas si svůj domov při-
způsobit tak, aby mu ve stáří vyhovoval, aby i
tam mohl důstojně žít). Péči si zaplatíte, pocit
domova ne. Opuštění domova, k němuž má člo-
věk takovýto vztah, je asi jedno z největších
traumat.

Jiřina Šiklová se ve svých 83 letech domní-
vala, že je jednodušší přijmout roli pečovatele,
tedy být tím, kdo pečuje o druhého, než tím,
kdo pomoc potřebuje. Na druhou stranu pečo-
vatel má občas velký vztek na toho, o koho pe-
čuje. Často jsou to staří lidé. Pečující si myslí,
že některé situace, chování, nespolupráci…
mu senior dělá naschvál. Ale on to nedělá na-
schvál. On to dělá buď už z nepozornosti, z ne-
schopnosti, nebo aby si udržel svoji prestiž.
Pocit, že o něčem může rozhodnout, není zcela
závislý.

Pro pečujícího je úlevou, když si to uvědo-
mí a sám pro sebe pojmenuje. Navíc má pár

lidí ve svém okolí, se kterými o tom může
mluvit. Už jenom to velice pomáhá.

Máte-li ve svém okolí někoho, kdo pečuje,
a při společných rozhovorech narazíte na toto
téma, prostě jej vyslechněte. Nenapomínejte
jej: „Neblbni, to víš, že ti to nedělá schválně.“

Ono je to vlastně obecně u každého problé-
mu. Vyslechnutí, možnost sdílet s někým svou
situaci, je možná důležitější než hledání řeše-
ní. A podobně je to i s přijetím pomoci. Jako
pečující nemusím na vše být sám, mohu se
o své úkoly podělit. Není ostudou ani selháním
požádat o pomoc někoho dalšího z rodiny
nebo ze sociální služby.

Pečovatelka může přijíždět pomáhat s hy-
gienou, s převlečením, s pohybem, s úklidem
nebo může přinášet nákup. Pečujícímu pak
vznikne prostor k tomu, sednout si s babičkou,

dát si společně kávu a věnovat jí trochu té jiné
péče – čas a pozornost.

Máte-li pocit, že není v rodině nikdo, kdo
by měl čas a na službu, že nezbývají finance
(hodina péče stojí 155 korun), určitě můžete
požádat o příspěvek na péči. Chcete-li nějak
zlepšit situaci svého blízkého, zvýšit podporu
u něj tak, aby jeho dny byly bohatší, ale úplně
nevíte, jak na to, určitě se na nás bez ostychu
obraťte. Každá situace má nějaké řešení, ale
možná postačí, když u nás dostanete čas a
vyslechneme vás.

V Arše jsme každý všední den od 7 do
15.30. Péči poskytujeme denně vč. víkendů a
svátků od 7 do 19 hodin. Bližší informace zís-
káte také na www.archaborovany.cz anebo te-
lefonním čísle 777 62 09 73.

M. Strapková
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PRODEJ
SLEPIÈEK

Červený Hrádek prodává slepičky
typu Tetra hnědá, Dominant všechny barvy,

Green Shell – typu Araukana
a Dark Shell – typu Maranska,

cena od 259 Kč/ks
Prodej: 22. 4. a 13. 6. 2024

Místo: U Ledenické hospody v 15.45 h

Výkup králičích kožek: cena dle poptávky,
doprava 189 Kč za celý nákup.

Doporučujeme objednávat!

Info: Po – Pá 9–16 h, tel. č: 601 576 270, 728 605 840

www.drubezcervenyhradek.cz

KDO INZERUJE,

TEN PROSPERUJE!!
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TOPENÍ

VODA – PLYN
¡ Podlahové vytápìní

¡ Tepelná èerpadla

¡ Kotle na tuhá paliva

¡ Kondenzaèní plynové kotle

¡ Kotlíkové dotace

RaBa-servis
Radim BACHRATÝ, Nová Ves 101

tel.: 603 749 031
e-mail: radim.bachraty@tiscali.cz

UZÁVĚRKA
dalšího vydání

Ledenického zpravodaje
je 25. dubna 2024

Své příspěvky můžete zasílat
na adresu: Městys Ledenice, podatelna,

Náměstí 89, 373 11 Ledenice,
nebo na e-mail: kultura@ledenice.cz

Cena inzerce je 3,75 Kč/cm2 + DPH

PAVEL SLÁMA
malířství – natěračství
Nabídka veškerých malířských
a natěračských prací

373 73 Libín 66, mobil +420 728 866 586
e-mail: slamamalir@seznam.cz

KDO INZERUJE, TEN PROSPERUJE
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